
NSZZ "SOLIDARNOŚĆ" ZIEMIA RADOMSKA

Łucznik: zwolnienie grupowe 500 osób 
„S” rozpatrzy indywidualnie sytuacje zwalnianych 

pracowników

W ubiegłym tygodniu związki zawodowe Łucznika zostały powiadomione 
„przez zarząd firmy o konieczności zwolnienia 500 pracowników. Pracodawca 
uzasadnił tę decyzję trudną sytuacją ekonomiczną.

Zbigniew Cebula, przewodniczący „S”, komentując na gorąco tę 
informację, stwierdził, że związek podejmie się obrony interesów pracowniczych 
w ramach obowiązujących przepisów. Dodał jednocześnie, że będzie to zadanie 
trudne. W przypadku wcześniejszej redukcji załogi, w regulaminie zwolnień można 
było zastosować jasne kryteria. Na ogół odchodzili wówczas pracownicy 
niekompetentni, nieprzydatni, niedyspozycyjni zawodowo. Tym razem konieczna 
będzie analiza sytuacji materialnej, rodzinnej, losowej każdego pracownika z osobna. 
Na pewno - jeśli odejścia będąkonieczne, zwrócimy szczególną uwagę na to, czy 
zwolniony pracownik będzie miał dostateczne zabezpieczenie materialne, np. zasiłek 
przedemerytalny, czy zasiłek dla bezrobotnych w najwyższej wysokości - podkreślił 
przewodniczący MKZ „S”.

*W poniedziałek, 12 maja, MKZ „S” Łucznika wypracuje stanowisko na temat 
zwolnienia grupowego.

A.R.

Ustawa o azbeście po pierwszym czytaniu

Pierwsze czytanie ustawy „o zakazie produkcji, importu i obrotu wyrobów 
zawierających abzest oraz zmianie niektórych ustaw” miało miejsce 7 maja br. 
Sejmowej debacie przysłuchiwali się związkowcy „S” reprezentujący branżę 
azbestową oraz członkowie specjalnego zespołu Komisji Krajowej.

Projekt ustawy przewiduje m.in. wprowadzenie zakazu produkcji wyrobów 
zawierających azbest od 1 lipca 1998r. oraz zakaz obrotu tymi wyrobami od 1 
stycznia 1999r.

Przypominamy, że powodem wszczęcia, protestu pod koniec ubiegłego 
roku, przez związkowców zakładów ccmcntowo-azbcstowych, w tym ZWAC-u 
w Wictzbicy, był termin zakazu, ustalony na 1 stycznia 1997. Pracownicy, także i 
pracodawcy byli wówczas zdania, że otrzymali zbyt mało czasu na przestawienie 
produkcji lub zastosowanie innych technologii. - Terminy wskazane w nowej ustawie 
są zadawalające.

Projekt ustawy przewiduje ponadto ulgi podatkowe dla tych 
przedsiębiorstw, w przypadku wydatków na zakup i montaż maszyn i uiządzcń, 
związanych z restrukturyzacją przedsiębiorstw i zmianą produkcji.

A.R.

Spotkanie 
kandydatów „S”

Zapraszam kandydatów 
„Solidarności”, zgłoszonych przez KZ 
na listę wyborczą AWS, na spotkanie 
13 maja (w siedzibie Zarządu Regionu), 
na godz. 10.00. Zapraszam również 
przedstawicili Komisji Zakładowych, 
które wysunęły naszych kandydatów 
na parlamentarzystów.

Przewodniczący 
Zdzisław Maszkiewicz

* Wyjątkowo w tym tygodniu, radca 
prawny Zarządu Regionu 
urzędował będzie we wtorek, a nie 
w poniedziałek. - Godziny 
urzędowania pozostają bez zmian, 
czwartek - aktualny.

Zapraszamy:
Na koncert - 22 maja, w 

wykonaniu znanych artystów, 
połączony z prezentacją 
uczestników 8. Międzynaro
dowego Wyścigu Solidarności. - 
Zaproszenia na koncert, który 
odbędzie się o godz. 18.00 w 
radomskim Amfiteatrze, można 
odebrać u kol. Małgorzaty 

«■ Godzińskiej, po uprzednim wsparciu 
funduszu, gromadzonego na 
organizację radomskich etapów 
Wyścigu.
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*Radomska delegacja: Z.Maszkicwicz, A.Belina, 
Z.Dziubasik i J. Rcjczak - spotkała się w czwartek, 8 
maja, z Prezydentem Lechem Wałęsąw Instytucie jego 
imienia, w tizcch sprawach: trudnej sytuacji radomskich 
zakładów pracy, ze szczególnym uwzględnieniem 
problemów przedsiębiorstw obuwniczych i

*O problemach, dotykających społeczeństwo naszego 
regionu (w tym Radomia), rozmawiali w poniedziałek, 5 
maja, Zdzisław Maszkicwicz, Andrzej Belina, Stanisław 
Iwanicki, Kazimierz Wlazło, Marek Siwiec i Zdzisław 
Podkowiński.

* Przewodniczący Z.Maszkicwicz spotkał się we wtorek, 
6 maja, z Janem Rcjczakiem i Stanisławem Iwanickiem. 
Kontynuowano problematykę omawianą dzień 
wcześniej.

*Aktualnc problemy służby zdrowia były przedmiotem 
rozmów Zbigniewa Dziubasika z dyrektorem w Wydziale 
Zdrowia Urzędu Woj. Józefem Wańkiem, które miały 
miejsce w środę, 7 maja. - Rozmowa dotyczyła podziału 
środków budżetowych dla szpitali w poszczególnych 
Zakładach Opieki Zdrowotnej, przydzielonych na rok 
bieżący i ewentualnych oddlużeń. Szczególnie zostały 
potraktowane problemy szpitala w Kozienicach; 
rozmawiano o planach restrukturyzacji tej placówki. Na 
16 maja ustalono termin spotkania, w Kozienicach, 
dyrektora Wydziału Zdrowia UW z Komitetem Obrony 
Szpitala i Pacjentów, przy udziale przedstawiciela 
Zarządu Regionu „S”.

*W środę Z.Dziubasik spotkał się Prokuratorem 
Wojewódzkim w sprawie prowadzonego śledztwa, 
dotyczącego wydarzeń Radomskiego Czerwca. Szef 
Komisji Interwencji ZR przekazał dodatkowe 
dokumenty, które mogą okazać się pomocne w 
prowadzonym postępowaniu.

*0 problemach mieszkańców Pionek i okolic rozmawiali 
w środę Z.Maszkiewicz i Przewodniczący Rady Miasta 
Krzysztof Zając. Jednym z wątków spotkania był Wyścig 
Solidarności.

*Sąd Pracy w Grójcu, po trzech rozprawach, zamknął 7 
maja przewód sądowy, wszczęty z powództwa Artura 
Moskala przeciwko Urzędowi Gminy w Belsku Dużym, 
o uznanie za bezzasadne odwołania go z dyrektora 
Publicznej Szkoły Podstawowej. Wyrok poznamy 16 
maja. - Pełnomocnikiem powoda był Jan Kupiec z Biura 
Interwencji ZR.

zbrojeniowych; dotychczasowych działań radomskiej 
AWS. Władze regionalne zaprosiły Pierwszego 
Przewodniczącego „S” na uroczystości 21 rocznicy 
Radomskiego Czerwca - zaproszenie zostało przyjęte. 
Lech Wałęsa odwiedzi także Warkę i Zwoleń.

Z.Dziubasik spotkał się ponadto z rzecznikiem 
prasowym AWS, Tomaszem Tywonkiem. Rozmowy 
rzeczników dotyczyły organizacji Biura Prasowego 
Regionalnego Oddziału AWS Ziemia Radomska i 
ustalenia zasad wzajemnych kontaktów.

*Piątkowa audycja „S” radiu „Ave”, w której wystąpił 
Z.Dziubasik, poświęcona była wizycie w Instytucie 
Lecha Wałęsy, referendum konstytucyjnemu i 
interwencjom, podejmowanym ptzez Zarząd Regionu 
„S”.

*W piątek obradowała Regionalna Rada AWS.
A.R.

Informacje...
■>

*Przypominamy, że wyjazd pielgrzymów na spotkanie z 
Ojcem Świętym i uroczystości religijne w Krośnie, nastąpi 
o godz. 24.00 w nocy z 9 na 10 czerwca br.

We wnoszonej opłacie - w 28 zł zawarte są koszty 
przejazdu autokarem i ubezpieczenie.

*Jeszcze można zakupić w Zarządzie Regionu (u kol. 
Małgorzaty Godzińskiej) „Poradnik ułatwiający 
komisjom zakładowym rozliczanie się z urzędem 
skarbowym”, w cenie 6 zł /egz.

*Zarząd Regionu prowadzi nadal akcję pomocy dla Stoczni 
Gdańskiej, poprzez sprzedaż cegiełek.

Zapraszamy:

Na koncert - 22 inaja, w wykonaniu znanych artystów, 
połączony z prezentacją uczestników 8. 
Międzynarodowego Wyścigu Solidarności. - 
Zaproszenia na koncert, który odbędzie się o godz. 18.00 
w radomskim Amfiteatrze, można odebrać u kol. 
Małgorzaty Godzińskiej, po uprzednim wsparciu 
funduszu, gromadzonego na organizację radomskich 
etapów Wyścigu.
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Wyścig „Solidarności” tuż, tuż...

8.Międzynarodowy Wyścig Kolarski „Solidarności” 
rozpocznie się 23 maja br. w Radomiu, startem honorowym 
w godzinach rannych, przy Pomniku Radomskiego Czerwca 
‘76. W tym dniu kolarze przejadą dwa etapy: Radom- 
Skarżysko Kamienna i po południu Skarżysko - Radom. 
Będą to jednak różne trasy. Pierwszy etap przebiegać 
będzie przez Wierzbicę, drugi przez Iłżę, Zwoleń, Pionki. 
Ziemia Radomska gościć będzie kolarzy jeszcze w dniu 
następnym, 24 maja. Do trzeciego etapu kolarze wyruszą z 
Pionek, przejadą powtórnie przez Zwoleń, dalej przez 
Lipsko. Etap ten zakończy się w Rzeszowie.

Ogółem uczestnicy Wyścigu przejadą dziesięć 
etapów, trasą liczącą 1469 km. Impreza zakończy się 31 
maja kryterium ulicznym w Łodzi. Udział wezmą 
reprezentacje narodowe i klubowe, m.in. z Austrii, Białorusi, 
Holandii, Rosji, Łotwy, Ukrainy, Niemiec i oczywiście 
zespoły polskie; organizatorzy liczą na 27 zespołów - czyli 
peleton liczący 162 kolarzy. Wyścig rozgrywa się w kategorii 
„open”, co oznacza możliwość startu zawodowców i kolarzy 
amatorów.

Głównymi organizatorami Wyścigu są Towarzystwo 
Olimpijczyków Polskich i NSZZ „Solidarność”.

/Szczegółowe informacje przekażemy w następnym 
numerze./

A.R.

Wotum nieufności „S”dla pełnomocnika ds. iepełnosprawnych. 
Żądanie wycofania ustawy „o rehabilitacji zawodowej i 
społecznej”.

Niespokojnie w zakładach pracy 
chronionej

Organizacje społeczne osób niepełnosprawnych 
domagają się przerwania prac sejmowych nad projektem 
ustawy o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 
zatrudnieniu osób niepełnosprawnych, zanim nie zostanie 
on ponownie poddany rzetelnej konsultacji. Krajowa Rada 
Zatrudnienia Osób Niepełnosprawnych, w skład której 
wchodzą: Krajowa Izba Gospodarczo-Rchabilitacyjna, 
Krajowy Związek Rewizyjny, centrale związkowe, w tym 
„Solidarność”, Dolnośląski Związek Rewizyjny, Fundacja 
Ochrony Zdrowia Inwalidów, Polska Organizacja 
Pracodawców ON - postanowiła zwołać 12 maja w 
Warszawie II Kongres Zakładów Pracy Chronionej i 
Spółdzielni Niewidomych, po którym przewidziana jest 
manifestacja ulicami stolicy i wręczenie petycji Marszałkowi 
Sejmu.

Niekonsultowanie wspomnianego już projektu 
ustawy i niewniesienie, jako autopoprawek do niej zapisów 
uzgodnionych w ramach zespołu konsultacyjnego, 
związkowo-rządowego, powołanego jeszcze przez ministra 
Bączkowskiego - stały się podstawowym zarzutem 
„Solidarności” w stosunku do Pełnomocnika Rządu ds. Osób 
Niepełnosprawnych Adama Gwary. Ten zarzut i wiele 
innych złożyły się na negatywną ocenę działań 
Pełnomocnika i stały się podstawą do wyrażenia przez Radę 
Krajowa Sekcji Koordynacyjnej ON „S” wotum nieufności 
wobec ministra. 28 kwietnia Rada ogłosiła pogotowie 
strajkowe we wszystkich spółdzielniach inwalidów i 
zakładach pracy chronionej.

Co „S” zarzuca Pełnomocnikowi ds. Osób 
Niepełnosprawnych?

Argumentując szczegółowo wotum nieufności, 
Solidarność zarzuca Adamowi Gwarze m.in., że:

minister prowadzi politykę manipulacji i rozgrywania 
środowiska przeciwko sobie, dąży do skłócenia związków 
zawodowych, pracobiorców, pracodawców i organizacji 
społecznych, co jest działaniem antyspołecznym i 
antypaństwowym.

- nic konsultował i nie doprowadził, aby uwagi i sugestie 
związku zostały wprowadzone do projektu ustawy;

- projekt ustawy, którego jest autorem stał się 
projektem bardziej ukierunkowanym na rehabilitację 
społeczną, leczniczą a na końcu zawodową, co stało
się przyczyną konfliktu środowiska osób
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> niepełnosprawnych;
- nic doprowadził do tego, aby zapisy powstałe 

w wyniku prac zespołu konsultacyjnego powołanego 
przez ministra Bączkowskiego, znalazły się - w formie 
autopoprawek - w projekcie ustawy, wręcz blokował 
osiągnięty kompromis między Krajową Rada Osób 
Niepełnosprawnych, Krajową Rada Zatrudnienia Osób 
Niepełnosprawnych, Polskim Związkiem Niewidomych i 
Polskim Związkiem Głuchych;

- Biuro Pełnomocnika ds. Osób Niepełnosprawnych 
nie wypracowało sprawnego systemu współpracy i 
konsultacji ze środowiskiem osób niepełnosprawnych;

- jako przewodniczący Rady Nadzorczej 
Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych wykorzystuje różne potrzeby środowisk 
niepełnosprawnych dla ich skłócenia, poprzez dowolność 
przydzielania środków, bardziej dzieli niż integruje środowisko 
osób niepełnosprawnych;

- Rada Nadzorcza, pod przewodnictwem ministra 
Gwary, do dnia dzisiejszego nie wypracowała jasnych i 
rzetelnych reguł przyznawania środków z Państwowego 
Funduszu. Nadal brak ścisłych kryteriów przydziału środków 
na tworzenie miejsc pracy, ratowanie upadających 
spółdzielni, finansowanie programu samochodowego, 
turnusów rehabilitacyjnych.”

Dlaczego „S” chce wycofania z Sejmu ustawy o 
rehabilitacji zawodowej i społecznej?

Według „S” nowy projekt „ogranicza cele ustawy 
wyłącznie do rehabilitacji zawodowej oraz tworzenia i 
ochrony rynku pracy osób niepełnosprawnych, nie ujmuje 
wszystkich aspektów rehabilitacji społecznej, np. oświaty 
dla niepełnosprawnych. Nie wprowadza również uprawnień 
osób niepełnosprawnych w związku z niepełnosprawnością 
społeczną. Nie podaje źródła finansowania bardzo szerokiej 
problematyki rehabilitacji społecznej”. Zdaniem „S”, 
„Państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych nie zaspokoi tych oczekiwań, a 
pozostawienie rehabilitacji leczniczej poza ustawodawstwem 
odwróci proces rehabilitacji”.

przyję. A.R.

Drogiemu Koledze
ANDRZEJOWI KOWALCZYKOWI

z powodu śmierci OJCA

wyrazy żalu i współczucia składają 
Komisja Zakładowa „S” i Komisja Rewizyjna 

„Chemomontażu” w Pionkach

Przed referendum konstytucyjnym 25 maja br.

S” o Konstytucji RP z 2 kwietnia
1997r. (3)

VII. Sygnalizowany przez Komisję KrajowąNSZZ „Solidarność” 
problem zagrożeń dla suwerenności Państwa nic został pozytywnie 
rozwiązany, gdyż utrzymano w mocy zbyt łatwą możliwość 
odebrania poprzez umowę międzynarodową suwerenowi, jakim jest 
Naród, prawa do decydowania o samym sobie i pozwolono 
uznawać Sejmowi nadrzędność organów międzynarodowych nad 
organami państwowymi. Ponadto warto zauważyć, że Konstytucja 
RP w art.90 ust.3 dopuszcza możliwość uzależnienia tak drastycznych 
decyzji od rezultatu referendum, ale jego przeprowadzenie nie jest 
obligatoryjne.

VIII. Brak jest w Konstytucji postanowień, które pozwoliłyby 
stymulować ukształtowanie relacji społeczno-gospodarczych, w 
postaci gwarantujących właściwy rozwój naszej Ojczyzny. W 
szczególności dotyczy to postanowień, które umożliwiłyby 
realizację idei powszechnego uwłaszczenia, na co zwróciła uwagę 
Komisja Krajowa w Uchwale nr 565/97. Ponadto urzeczywistnienie 
tegoż przedsięwzięcia, choćby w postaci proponowanej przez nasz 
związek, pozwoliłoby na sprostanie zadaniu, jakie wynika z 
konieczności zwrotu obywatelom Polski majątku im zabranego i 
uspołecznionego lub upaństwowionego.

IX. Niewystarczająca jest regulacja instytucji Skarbu Państwa, 
odsyłająca praktycznie we wszystkim do przyszłej ustawy. Byłoby 
pożyteczne określenie, już w Konstytucji, Skarbu Państwa jako 
osoby prawnej, w roli podmiotu cywilno-prawnego z prokuratorią 
generalną odpowiedzialnąza ochronę jego interesów.
Niezrozumiała jest rezygnacja w art.20 z pojęcia własności 
publicznej (państwowej i samorządowej).
Niosące zagrożenie dla finansów publicznych jest powołanie Rady 
Polityki Pieniężnej, poprzez stworzenie dodatkowego podmiotu 
mogącego stać się źródłem nacisków politycznych w sferze 
publiczno-finansowej.

Kolejnym przykładem takiej regulacji jest art. 220 ust.2, 
uzależniający gospodarkę od banków komercyjnych, w tym 
zagranicznych, poprzez odebranie bankowi centralnemu (czyli 
Narodowemu Bankowi Polski) prawa do pokrywania deficytu 
budżetowego, co może stwarzać zagrożenie dla budżetu Państwa.

X. Zagrożeniem dla Państwa może być również brak konstytucyjnej 
regulacji obowiązku informowania społeczeństwa, przez osoby 
ubiegające się o pełnienie ważnych funkcji w Państwie (włączając 
kandydatów na parlamentarzystów), o przeszłości politycznej i 
społecznej, a także obowiązku składania oświadczeń majątkowych 
wraz z rozpoczęciem oraz zakończeniem pełnienia tychże funkcji. 
Co więcej, utrzymano dotychczasowy zakres immunitetu 
parlamentarnego, który pozwala na uniknięcie odpowiedzialności, 
gwarantowanej nawet w przypadku popełnionych przez nich 
przestępstw kryminalnych.

XI. Nie może zadawalać brak konstytucyjnego umocowania 
umów zawieranych pomiędzy partnerami społecznymi (czyli, 
tzw. umów społecznych) a Radą Ministrów, czy
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poszczególnymi ministrami.

XII. Obywatelski Projekt Konstytucji przewidywał 
dokonanie tzw. weryfikacji sędziów, pod względem przestrzegania 
przez nich zasady niezawisłości sędziowskiej w przeszłości. 
Niezrozumiały jest też brak, choćby wzmianki, o instytucji 
prokuratury jako organu, postępowania przygotowawczego w 
ramach jednej z jej funkcji, w postaci ścigania przestępstw. Oznaczać 
to może tylko jeszcze zwiększenie i tak już dużego upolitycznienia 
tego organu państwowego, co gwarantuje usytuowanie 
prokuratury w układzie centralnych organów Państwa.

XIII. Ubolewać można również nad tym, iż Zgromadzenie Narodowe 
nic chciało zaakceptować kompromisowej propozycji 
przedstawionej przez Komisję Krajową, sprowadzającej się do 
rezygnacji z przesądzania w Konstytucji RP rodzaju dokonywanych 
wyborów do Sejmu RP. Zgadzając się z. tym, że tak zwane wybory 
proporcjonalne mają większe szanse na pełniejsze odzwierciedlenie 
preferencji, czyli woli wyborców, pragniemy zaznaczyć, że ustalenie 
starego typu wyborów uniemożliwia poszukiwanie bardziej 
optymalnych rozwiązań w tym zakresie. Ponadto w ramach pojęcia 
„wyborów proporcjonalnych” mieszczą się rozwiązania, które 
bynajmniej proporcjonalności nie poprawiają, mimo że są dość 
powszechnie akceptowane. Do tego typu uregulowań można 
zaliczyć choćby określanie progów wyborczych, których wysokość 
może zasadniczo wpływać na deformację odzwierciedlenia woli 
wyborców w wynikach wyborów. Zatem należy uznać, że zabieg 
dokonany przez Zgromadzenie Narodowe, polegający na 
przesądzeniu w konstytucji typu wyborów, nie musi przynieść 
spodziewanych rezultatów.

Warto też zwrócić uwagę na pewne subtelne różnice 
pomiędzy sformułowaniami zawartymi w Obywatelskim Projekcie 
a w uchwalonej przez Zgromadzenie Narodowe Konstytucji RP i 
dotyczących uregulowań wyborczych. Pomijając już wspomnianą 
różnicę, związanąz brakiem określenia zobowiązań przedstawienia 
wyborcom przez kandydata do parlamentu odpowiednich 
informacji o swej przeszłości i stanie majątkowym można zauważyć, 
że wśród cech określających nakazane w ustawie zasadniczej 
wybory, Projekt Obywatelski wymienia przymiotnik „wolne”, czego 
nie czyni Konstytucja przyjęta przez Zgromadzenie Narodowe. 
Ponadto Konstytucja nakazuje przeprowadzenie wyborów w dniu 
wolnym od pracy, gdy tym czasem Projekt „Solidarności” opowiada 
się za przeprowadzeniem wyborów w niedzielę. Rodzi to obawy, iż 
te pozornie nieistotne różnice mogą być jednak wykorzystane w 
różnego rodzaju manipulacjach.

Zamieszczone uwagi wyczerpały zagadnienia dotyczące 
kwestii, na które zwróciła uwagę Komisja Krajowa „Solidarność” 
Uchwale nr 565/97.

Sprostowania...
W tekście w poprzednim numerze, dotyczącym spotkania 
przewodniczących z Zarządem Regionu, wypowiedzi o sytuacji w 
pionkowskim „Pronicic” przekazywał Jan Legodziński, 
wiceprzewodniczący, a nic -jak podaliśmy - Jacek Zając. - Redakcja 
przeprasza Osoby zainteresowane i Czytelników za pomyłkę.

*„Solidarność” Rolników Indywidualnych - gościnnie*

Rolnicy dzielili się święconym jajkiem

Tradycyjnie, jak co roku w okresie wielkanocnym. 
Duszpasterstwo Rolników Diecezji Radomskiej i NSZZ 
„Solidarność” Rolników Indywidualnych Ziemia Radomska spotkali 
się na wspólnej uroczystości dzielenia się święconym jajkiem. 
Uroczystości odbyły się, również tradycyjnie w kościele Świętego 
Jana Chrzciciela (Fara) w Radomiu, 27 kwietnia. Przybył na nic J.E. 
Ks. Biskup Edward Materski. W Słowie Bożym Ksiądz Biskup 
nawoływał, abyśmy trwali przy Chrystusie, jak krzew winny w 
latorośli, tiwali w Sakramencie Eucharystii, a nasze słowa i czyny 
dobrego życia wprowadzali w nasze rodziny.

Uroczysta Mszę św. koncelebrowaną odprawili Ks. 
Kanonik Maciej Pachnik - Kanclerz. Kurii Radomskiej i proboszcz 
parafii, Ks. Kanonik Zdzisław Domagała - Kapelan Diecezjalny 
Duszpasterstwa Rolników.

W homilii, Kapelan Duszpasterstwa Rolników poruszył 
problem sekt, uznając je za zagrożenie dla wiary katolickiej, a nawet 
bytu narodowego.

Do uroczystości dzielenia się święconym jajkiem włączyli 
się zaproszeni przez rolników goście: wiceprzewodniczący Zarządu 
Regionu NSZZ „Solidarność” Ziemia Radomska - Andrzej Piszczyk, 
Przewodniczący Rady Miasta Radomia - Jan Rejczak, 
Przewodniczący Zarządu Okręgowego Ruchu Odbudowy Polski 
w Radomiu - Małgorzata Półbratek oraz były Wicemarszałek Sejmu 
- Henryk Bąk.

Gospodarzem ze strony rolników był przewodniczący 
„Solidarności” Rolników Indywidualnych - Tomasz Świtka.

Spotkanie, jeszcze w nastroju świątecznym, było okazją 
do rozmów o ważnych sprawach Ojczyzny i sytuacji polskiego 
rolnictwa.

Franciszek Gro niski 
NSZZ „S" Rolników Indywidualnych

Lato ‘97 z „S”
Komisja Socjalna Zarządu Regionu NSZZ „Solidarność” proponuje 
zorganizowany wypoczynek dla „milusińskich” w następujących 
miejscowościach:

• ROWY k.Slupska - ośrodek wypoczynkowy „Bryza” 
turnus: 9-25 sierpnia br.; cena: 800 zł
• SIELPIA k.Końskich - ośrodek wypoczynkowy
turnusy: 1/od 23 czerwca do 8 lipca; 2/ 8-23 lipca; cena - 760 zł
• SOLEC n.Wisłą - ośrodek wczasów rodzinnych 
turnus: 1-14 lipca br.; cena - 392 zł
Zgłoszenia przyjmuje Małgorzata Godzińska do 30 maja włącznie.
- Zainteresowani rodzice wnoszą pełną odpłatność. Przypominamy 
jednocześnie, że istnieje możliwość ubiegania się o refundację 
kosztów kolonii z funduszu świadczeń socjalnych w macicrzytym 
zakładzie pracy. Członkowie „S”, których sytuacja materialna jest 
szczególnie trudna, mogą pozą tym zwrócić się o dodatkową pomoc 
finansową do swoich komisji zakładowych „S”.

Przewodniczący Komisji Socjalnej
Krzysztof Kaczk owski
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Narada rządowo-związkowa o problemach 
„zbrojcniówki”

„S” proponuje 
porozumienie 

trójstronne, rząd 
obiecuje pomoc

Problemy zgłaszane przez 
„Solidarność” i inne związki zawodowe 
przemysłu zbrojeniowego były 
przedmiotem narady rządowo- 
związkowej, zwołanej z inicjatywy 
premiera Włodzimierza Cimoszewicza, 
która odbyła się 29 kwietnia w 
Warszawie. Stronę rządową, poza 
premierem, reprezentowali
przedstawiciele ministerstw gospodarki 
- z ministrem Wiesławem Kaczmarkiem 
na czele, ..skarbu państwa - z 
wicepremierem Mirosławem 
Pietrewiczem, obrony narodowej i spraw 
zagranicznych. „Solidarność” 
reprezentowana była przez władze 
Sekcji Krajowej Przemysłu 
Zbrojeniowego, z przedstawicielem 
naszego regionu, przewodniczącym 
związku w Pronicie - Jackiem Zającem, 
jednocześnie wiceprzewodniczącym 
Rady Sekcji. Rozmowy odbywały się 
przy udziale pracodawców.

Związkowcy, przede
wszystkim, zwracali uwagę na trudną 
sytuację załóg pracowniczych oraz 
skomplikowaną sytuację ekonomiczną 
firm zbrojeniowych. - Przedstawili 
koncepcję zawarcia trójstronnego 
porozumienia, pomiędzy Rządem, 
pracodawcami i związkami 
zawodowymi, dotyczącego pakietu 
spraw pracowniczych i bezpieczeństwa 
socjalnego dla pracowników.

Stanisław Głowacki,
przewodniczący Rady Krajowej Sekcji, 
informację o warszawskiej naradzie, 
dającej jakieś nadzieje, zakończył 
obawami, czy obietnice rządowe nie 
staną się tylko obietnicami. „Jak widać 
z kalendarza działań przedstawionych 
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przez Premiera, szereg decyzji mogących 
przynieść wymierny efekt, mogą nie 
zmieścić się czasowo w dobiegającej 
końca kadencji Sejmu i obecnego Rządu” 
- rozważał Stanisław Głowacki.- 
„Zachodzi pytanie, dlaczego tak późno, 
Premier obecnej koalicji zdobył się 
przyznać, że jest wiele trudnych spraw 
w tym sektorze i sytuacja pogarsza się 
z miesiąca na miesiąc? Czy nie nie jest 
to tylko „kiełbasa wyborcza”? Oby nie 
okazało się, że złożono mnóstwo 
deklaracji, mając świadomość, że 
rachunek zapłaci inny rząd, inny 
parlament. Najbliższe tygodnie pokażą, 
ile w tych deklaracjach autentycznej 
troski, a ile zabiegów przedwyborczych.

Jakich zapewnień oczekuje „S” 
w porozumieniu?

„Według propozycji „S” 
porozumienie powinno uwzględniać:
- Możliwość wcześniejszych emerytur

dla kobiet i mężczyzn w okresie 
restrukturyzacji, wzorem górnictwa 
i pracowników MON.

- Określenie zakresu restrukturyzacji
przemysłu obronnego i lotniczego.

- Zabezpieczenie środków na 
modernizację i konwersję z budżetu 
Państwa.

- Zabezpieczenie środków na 
szkolenia i tworzenie nowych 
miejsc pracy.

- Zabezpieczenie szczególnych 
warunków bezpieczeństwa i higieny 
pracy.

- Inne istotne decyzje związane z 
prywatyzacją i perspektywicznym 
funkcjonowaniem naszych 
zakładów.

Jakie działania podejmie rząd?

Premier Cimoszewicz złożył 
deklarację, żc żaden zakład nie zostanie 
pozostawiony sam sobie i może liczyć 
na daleko idącąpomoc Rządu. Premier 
sprecyzował program działań Rządu na 
najbliższy okres i oświadczył, że:

- W ciągu 4-6 tygodni zostanie 
przygotowany projekt modernizacji 
sił zbrojnych.

- W terminie około 3 miesięcy, od
przyjęcia przez Rząd programu 
modernizacji, zostanie dopracowany 
program restrukturyzacji przemysłu 
obronnego i lotniczego. Program 
będzie konsultowany z 
przedstawicielami związków 
zawodowych, wcześniej
utajnionymi.

- Ministrowie Gospodarki i Skarbu 
zostali zobowiązani do 
przeprowadzenia rozmów i 
konsultacji ze związkami na temat, 
które z elementów programu mogą 
być już wdrożone, a których 
wdrożenie jest niemożliwe z różnych 
przyczyn.

- W oparciu o program modernizacji i
restrukturyzacji zostanie 
przygotowana lista firm o 
szczególnym znaczeniu dla Państwa.

- Ministrowie Skarbu i Gospodarki 
dokonająprzeglądu firm, które mogą 
być brane, ewentualnie, pod uwagę 
przy prywatyzacji.

- Minister Gospodarki został 
zobowiązany do zorganizowania 
spotkania z przedstawicielami 
Ministerstwa Pracy i Polityki 
Socjalnej, pracodawców i związków 
zawodowych, by określić warunki 
brzegowe do negocjacji paktu spraw 
pracowniczych i bezpieczeństwa 
socjalnego, by następnie przystąpić 
do opracowania dokumentu i 
negocjacji.

przyg. A.R.
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